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A mi m’agradaria que tinguérem una visió una miqueta 
més ampla, més transversal i que no única i exclusivament 
focalitzàrem probablement les ajudes dels autònoms en la 
Generalitat, encara que vostés estan única i exclusivament 
mirant-nos a nosaltres . Vull dir, han de vore ajuntaments, 
han de vore govern central i, des d’eixa perspectiva, 
nosaltres vam engegar les ajudes .

Mire, hem de posar en valor que són la quantitat d’ajudes a 
autònoms major en la història de la democràcia,  
57,5 milions. I també... i també en quantitat, 1.500  
i 750 euros .

A mi m’encantaria el poder tenir una previsió de poder 
arribar a moltíssima més gent, però, única i exclusivament, 
en l’àmbit d’autònoms . En l’àmbit dels treballadors i 
treballadores, amb un salari digne i de qualitat, que no hi 
hagueren les 435.000 persones que tenim en l’atur, que no 
tinguérem totes i cadascuna de les persones que tenim en 
els ERTO. Clar que ens agradaria, a nosaltres i supose que a 
vostés també .

Però posem-ho en valor . Mire, en la Comunitat Valenciana 
les persones autònomes han rebut més de 210 .000 
prestacions d’ajudes per compensar el cessament d’activitat. 
Ja no estem parlant soles de les 42 .000 . Estem parlant de 
210.000. A més a més, també li he de dir que quant a la seua 
al·lusió a l’exclusió als mutualistes, les persones incloses en 
el RETA amb condició de mutualistes podrien optar o podien 
optar a ajudes que per a aquesta mateixa finalitat es van 
convocar també per les seues mútues . També tenien ajudes . 
És a dir, ja n’hi ha menys gent que es queda darrere. Menys, 
prou . . . prou menys . 

També he de destacar la gestió d’aquestes mesures, que no 
és destaca . S’ha aprimat la simplicitat i l’aportació mínima 
de documentació, que era fonamental perquè arribaren 
els diners el més aviat possible . Vull dir . . . (veus) No, però 
és que... Clar, clar, però jo estic contestant-li també a les 
preguntes. I ara li contestaré també l’última part de la seua 
pregunta .

M’agradaria que comparàrem, perquè també hem de 
comparar . Clar . . . (algú diu: «¿Con Madrid?») Mire, en Madrid 
encara no han pagat res . . . (remors)

 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

 
El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

...però és que en Andalusia, menys diners i resulta que 300 
euros als autònoms. Vull dir, crec que s’ha de comparar. La 
gestió del govern del Botànic al respecte dels autònoms està 
allà amunt . Està allà amunt . (Veus) Val, val .

 
 
La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

I, després, l’última part... l’última part. Els motius. I ací vaig a 
fer-los una pregunta a vostés, perquè han tingut possibilitat 
en aquesta pandèmia de jugar un paper important de cara al 
finançament autonòmic i no ho han sabut fer. Per què... per 
què no demanen un finançament autonòmic quan pacten 
amb el Govern d’Espanya perquè realment nosaltres pugam 
tenir els diners justos i escaients per a poder arribar no sols 
als autònoms, sinó a qualsevol que viu en el nostre territori? 
Doncs ahí tenen una assignatura pendent que podrien haver 
aprofitat, i no han aprofitat ni abans, ni estan aprofitant ara.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 368, formulada per la diputada 
Mónica Álvaro, del Grup Parlamentari Compromís, al 
conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball sobre les conseqüències en el mercat 
laboral per la crisi de la COVID-19 .

Senyories, pregue silenci perquè la diputada puga formular 
la pregunta .

La senyora Álvaro Cerezo:

Gràcies, presidenta .

En el Gènesi, llibre antic donde los haya, i que hi ha qui 
s’ho pren tot al peu de la lletra, podem llegir això de: «Dios 
creó al hombre a su imagen y semejanza». I després ja ve 
allò: «Y con una costilla que le sobraba creó a la mujer». I 
des d’aleshores fins ara, senyories, des d’aleshores fins ara, 
hem hagut d’aguantar les dones desigualtat de tracte, tot 
i que pot ser que la que més ens afecta econòmicament 
siga aquella referida a l’escletxa salarial, perquè no hi haurà 
igualtat real fins que no hi haja igualtat salarial.

De mitjana, les dones treballem 83 dies més que els 
nostres companys homes . És l’escletxa salarial per raó de 
gènere que patim les dones i que enguany, segons totes 
les persones expertes, té totes les paperetes per a seguir 
incrementant-se . 

He de matisar per als terraplanistes –que des que tenen 
seient en este parlament s’ha de matisar tot– que l’escletxa 
salarial no la voran vostés escrita en un contracte de treball . 
Evidentment que no. Això no passa. Entre el brut i net 
del que cobra una persona, vostés no voran «disminución 
por escletxa salarial». Això no ho veuran. Però, insistisc, 
es camufla i s’oculta sota els complements per exemple o 
negant les opcions de promoció interna, per això que ens 
podem quedar embarassades o, fins i tot, que no som vistes 
com disponibles a l’hora de donar-mos més responsabilitat 
i més sou, ja que igual ha d’anar corrent a donar-li pit al 
xiquet o a arreplegar la xiqueta del col·legi. Eixes coses 
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no s’escriuen, però es fan. I això ni els terraplanistes ni els 
negacionistes ho podran rebatre .

I, particularment, i en este moment, m’aterra recordar que 
les crisis econòmiques han sigut tradicionalment les excuses 
perfectes per justificar reculades en matèria d’igualtat. 
Mesures molt importants quedaren en el caixó en l’inici de la 
crisi econòmica del 2008 perquè no era el moment.

Ara, de sobte, ens trobem de nou en una crisi molt diferent 
i molt més complexa i que per la seua pròpia idiosincràsia 
representa tot un repte per a l’avanç de les polítiques 
d’igualtat. Ens preocupa sobre manera que amb l’excusa de 
la crisi, amb l’excusa de ara no toca, es paralitzen reformes 
pendents com l’ampliació i equiparació dels permisos 
de maternitat i paternitat, em preocupa enormement la 
treballadora que haja de sentir que ara no és el moment 
d’agafar-se cap reducció horària per a atendre la família. Em 
fa por una possible paralització en l’aplicació i aprovació dels 
plans d’igualtat en les empreses .

I excepte els de la fila dels tontos, les i els demòcrates d’este 
parlament haurien d’estar d’acord . Haurien d’estar d’acord 
que ara més mai és el moment. És el moment de la igualtat, 
de la coresponsabilitat i de seguir implementant polítiques 
de gènere .

Conseller, l’anime que la seua àrea siga capdavantera en 
aplicar polítiques de lluita contra la taxa rosa que paguem 
les dones, que s’estimule la contractació o que siga el major 
garrot contra l’escletxa salarial per raó de gènere .

Per això li pregunte: ¿quines mesures ha pres i té previstes 
prendre la conselleria d’economia sostenible per pal·liar 
l’augment de desigualtats de gènere en l’àmbit laboral com a 
conseqüència de la COVID-19?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada té la paraula 
l’honorable conseller d’economia sostenible .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyora Álvaro. 

He de dir-li que vinc de Madrid i la veritat que vinc d’una 
sectorial amb la ministra Yolanda Díaz i la veritat que hem va 
donar una molt bona notícia: que tenen ja damunt de la taula la 
llei de salari igualitari. Una llei important que espere que arribe 
el més aviat possible a totes les persones que vivim a l’estat.

Dir-li que la situació provocada per la pandèmia de la 
COVID-19 ha deixat palesa la necessitat encara més 

peremptòria que té la nostra economia de tramitar...,  
–perdó– de transitar cap a un model més verd, més digital, 
més sostenible, més resilient i d’alt valor afegit i, alhora, més 
igualitari i just .

Aquesta crisi pot aprofundir més la desigualtat entre dones 
i homes, especialment en el mercat laboral . L’impacte en 
l’ocupació ha sigut molt significatiu, però s’acreix encara 
més en el cas de les dones per la seua major presència en 
els sectors més afectats per la pandèmia, com l’hostaleria, 
l’educació o, per exemple, les activitats administratives. 
Sense comptar tot el treball no remunerat i que s’ha 
incrementat, com, per exemple, el treball de les cures .

Tot açò se suma a les conseqüències que el teletreball no 
regulat té especialment en aquest col·lectiu, ja que multiplica les 
responsabilitats de les dones en la llar i dificulta la conciliació de 
la seua vida professional i familiar. Les conseqüències de la crisi 
impacten en una situació que ja era més desfavorable per a les 
dones, i per això és necessari fer polítiques efectives cap a la 
igualtat real en l’àmbit de l’ocupació .

Senyora Álvaro, m’agradaria destacar –i vosté ho sap i 
crec que la cambra també– què és el que hem fet en la 
conselleria d’economia sostenible . Sobretot en totes les 
iniciatives i ajudes que hem engegat, però crec que les hem 
de ressaltar, que hem de parlar.

Les ajudes a autònoms . . . vull dir, són importants:  
1 .500 euros, 750 euros i hem arribat a 42 .412 persones .

En segon lloc, les ajudes d’entre 300 i 600 euros a persones 
treballadores que s’hagen acollit a la reducció horària 
per a atendre familiars com a conseqüència directa de la 
pandèmia, amb una dotació pressupostària de 3 milions 
d’euros, on hem tingut 2.929 sol·licituds i que probablement 
en el transcurs d’estos dies ja es concedisquen i es paguen 
les mateixes ajudes .

A més a més, ajudes directes a persones treballadores amb 
rendes baixes, que s’hagen vist afectades per un expedient 
de regulació temporal d’ocupació a conseqüència de la 
COVID amb una dotació de 30 milions d’euros. I, com molt 
bé ha dit el president, a data de hui hem concedit 194 .017 
ajudes . Un 60 % són dones .

Aquestes tres actuacions fan un total de 90 milions d’euros i, 
amb les dades que disposem a hores d’ara, més de 135.000 
dones han estat beneficiàries.

Aquesta pandèmia fa que siga més urgent escometre altres 
actuacions com el recent Observatori del treball decent, 
que ja està fent un seguiment continu i exhaustiu del 
mercat laboral per a detectar-ne les necessitats i corregir 
desequilibris com la desocupació, la infraocupació, la 
discriminació i la desigualtat o l’economia submergida que 
patixen moltes dones treballadores al nostre país.

I molt important, en la línia del que hem fet en la conselleria 
d’economia des del minut 1, també en l’acord social Alcem-
nos signat amb la patronal i els sindicats, vam incorporar 
la perspectiva de gènere en el conjunt de mesures que es 
van a implementar, de manera que totes les convocatòries 
d’ajudes prioritzaran tenir mesures d’igualtat o plans 
d’igualtat en les empreses .
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L’objectiu principal de la conselleria és i va a ser promoure 
la creació d’ocupació estable i de qualitat i la lluita decidida 
contra les desigualtats de gènere en l’àmbit laboral . I eixe ha 
de ser el punt de partida de la recuperació i transformació 
de la nostra economia .

Com pot vore, estem en un full de ruta, en un camí engegat 
des del 2015 que esperem consolidar en aquesta pandèmia i 
postpandèmia .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Moltes gràcies, conseller .

Passarem a la penúltima pregunta, la número 362, que 
formula l’il·lustre diputat Fernando Pastor a l’honorable 
consellera de Participació, Transparència, Cooperació i 
Qualitat Democràtica.

El senyor Pastor Llorens:

Gràcies, president .

Si supiésemos que el Consell está trabajando de verdad en la 
reparación, el reconocimiento y el derecho a la memoria de 
las víctimas del COVID, les aseguro que no presentaríamos 
esta pregunta .

Lo que sí sabemos, a ciencia cierta, es que ustedes –y a las 
pruebas me remito– silencian e ignoran a las víctimas del 
COVID .

Y también sabemos que no actúan siempre igual o en todos 
los casos igual. Esta misma semana conocíamos que la 
consellera no ha tenido reparo alguno en disponer cuantías 
económicas importantes para hablar de cuestiones…, para 
actuar en cuestiones de la guerra civil y de la dictadura.

Y permítame, consellera, que, con todo el respeto del mundo 
que merece la cuestión, con la que está cayendo en estos 
momentos, no es el momento para estas cuestiones, porque 
además lo hacen cuando son capaces de tratar en el mismo 
momento, con el mínimo respeto y consideración que 
merecen las víctimas del COVID, sus víctimas.

Ante está clara situación de abandono y desamparo, desde 
Grupo Popular le preguntamos: ¿cuál va a ser la política de 
su conselleria respecto a la reparación, el reconocimiento 
y el derecho a la memoria de las víctimas del COVID? 
(Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà . . . (veus) Sí, sí, sí, té el seu dret de contestar des 
del faristol.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Davant la greu crisi que estem patint provocada per la 
COVID-19, aquesta conselleria i la resta de departaments 
d’aquest govern, com a representants d’una societat 
responsable i solidària, estem prioritzant tots els nostres 
esforços en preservar la salut i la vida de les persones.

La tasca realitzada per cada conselleria ha sigut explicada 
pels consellers i les conselleres competents en aquesta 
cambra . Des del primer minut i de manera transversal, estem 
fent front comú davant l’amenaça d’aquesta pandèmia.

Malauradament, hem sofrit moltes víctimes. Algunes d’elles 
ens han deixat per a sempre i altres, que han superat la 
malaltia, patiran seqüeles i un llarg procés de recuperació.

La Generalitat tenim com a prioritat evitar més víctimes y 
més morts. Tant és així que la nostra, la nostra comunitat, a 
hores d’ara, dona les millors xifres pel que fa a l’evolució de 
la pandèmia . Però també es troba íntegrament compromesa 
amb les persones que s’han vist perjudicades. No és 
competència d’aquesta conselleria, però li recorde que el 
president ha anunciat la celebració d’un gran homenatge 
de la societat valenciana a les víctimes de la COVID i als 
professionals que estan combatent la pandèmia i que tindrà 
lloc prop de la festivitat del Nou d’Octubre.

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Continuarem amb la concreció de la pregunta per part de 
l’il·lustre diputat Fernando Pastor .

Quan vosté vullga .

El senyor Pastor Llorens:

Sí, gràcies, president, de nou.

Creo, consellera, que este no es un tema para venir al regate 
corto . Que el president de la Generalitat haya sacado esta 
mañana, a las once de la mañana, a mitad de este pleno, un 
saluda, invitando a..., que lo acaba de decir usted, no es..., 
usted cree… La pregunta que le hago es: ¿usted cree que 
con ese saluda quedan compensados el reconocimiento, 
la reparación y el derecho a la memoria de las víctimas, de 
nuestros valencianos? ¿Usted cree que con eso…? No venga, 
por favor, al regate corto, que con estos temas no se debe 
venir al regate corto .


